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ACTA NÚM. 7 

Consell de Departament de Filologia 
Espanyola  

 

 

 

(Assistents)  

Veure full de signatures 

A les 10:00h del dia 23 de gener de 2025 es 
reuneixen a la Sala de Juntes de la Facultat de 
Filosofia i Lletres, en segona convocatòria, i sota 
la presidència de la Directora, Marta Prat, els 
membres del Consell de Departament que han 
signat en el full de signatures que s’adjunta a 
l’acta. 

 

Hi assisteixen a la reunió: veure full de signatures 

S’han excusat d’assistir-hi a la reunió: veure full de signatures 

No hi assisteixen: veure full de signatures 

 

Ordre del dia 
 
1. Aprovació, si s’escau, de l'acta del Consell anterior 
2. Informació de la Directora 
3. Informació del Departament 
      a. Personal acadèmic 
      b. Recerca 
      c. Distribució d’espais 
      d. Informació de la UISAD 
      e. Informació sobre estudis (graus i postgraus) 
      f. Informació d’intercanvis i internacionalització 
      g. Informació de biblioteques 
      h. Informació econòmica 
4. Aprovació, si s’escau, de la Memòria de 2024 
5. Torn obert de paraules 

Documents annexats: 

- Acta del darrer Consell de Departament (11/07/24) 
- Memòria 2024 
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Desenvolupament de la sessió 

1. Aprovació, si s'escau, de l’acta del Consell anterior 

S’aprova per assentiment l’acta del Consell de Departament de la sessió 11/07/2024.  

 
2. Informació general de la Directora del Departament 
 
La Directora informa de l’elecció i el nomenament del nou equip de Govern de la UAB i explica 
que aquests càrrecs a partir de l’aplicació de la LOSU tindran una duració de 6 anys. El dilluns 
dia 27 tot el personal docent rebrà un correu per revisar les fitxes de professorat (revisió de 
descomptes docents per càrrecs o per projectes). En cas de detectar errors, s’haurà d’omplir un 
formulari i enviar-lo per correu.  
 
La Directora dona l’enhorabona a la professora Montserrat Amores per haver rebut el premi a 
l’Excel·lència docent. La directora recorda que s’ha publicat la convocatòria d’enguany del Premi 
d’Excel·lència docent i anima al personal docent a presentar candidatures. Qui hi estigui 
interessat, que es posi en contacte amb la coordinadora d’estudis perquè s’ha d’aprovar en 
Comissió de Docència.  
 
El 2025 s’ha d’iniciar l’avaluació de departaments de la UAB per part de l’AQU. A l’anterior 
Consell de Departament es va decidir formar una comissió per valorar la possibilitat de demanar 
les María de Maeztu, ja que es pensava que disposàvem de la vàlua suficient per sol·licitar aquests 
ajuts. El portaveu de la comissió per avaluar les María de Maeztu pren la paraula per indicar que 
la comissió ha valorat la convocatòria de l’any 2024 i ha discutit les seves característiques 
tècniques i els pros i contres de la sol·licitud. Es tracta d’una ajuda econòmica d’un màxim de 2 
milions d’euros per 4 anys (ajudes de 500.000 euros anuals) que han d’estar recolzades per uns 
membres del Departament i suposen la presentació d’una memòria. Els diners obtinguts son per 
iniciatives, beques predoctorals, etc. La convocatòria tenia una dotació total de 80 milions, però 
s’acostumen a donar entre 18 i 22 ajudes totals (María Maeztu y Severo Ochoa). La valoració de 
la comissió és que interessa econòmicament, i si algun departament d’Humanitats té el potencial 
necessari per poder-ho demanar, aquest és el nostre.  
Tot sembla indicar que la convocatòria no està pensada per Departaments, sinó per Instituts de 
Recerca. Es pensa que la opció més clara per aconseguir un reconeixement seria el de l’AQU. 
Intentar-ho pot tenir sentit per fer un pla de recerca pels pròxims 4 anys (potenciant curricularment 
el CV d’alguns membres del Departament), però les possibilitats d’èxit per aquesta convocatòria 
son escasses. El Departament podria fer l’esforç per ajudar a presentar-se candidats a 
convocatòries europees. La Directora indica que es posarà en contacte amb la vicerectora per 
informar de la predisposició del departament i per preguntar sobre l’estat de la convocatòria de 
l’AQU.  
 
3. Informació del Departament 
 
a. Personal Acadèmic 
 
La Directora comença aquest bloc informatiu lamentant el decés del professor Juan Carlos Rubio. 
Agraeix a la professora Carme Riera que elaborés la semblança de Juan Carlos Rubio que es va 
publicar a la web del nostre Departament.  
 
A continuació, es dona la benvinguda al nou professor agregat de l’àrea de Llengua Espanyola, i 
es felicita als cinc lectors que s’han incorporat al Departament. També la directora felicita la 
incorporació de professors associats (11 a l’àrea de l’àrea de Llengua Espanyola, 2 a l’àrea de la 
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Literatura Espanyola i 7 a l’àrea de Teoria de la Literatura i Literatura Comparada) i la 
incorporació dels professors substituts.  
 
La Directora explica que hi ha problemes de personal docent pel segon semestre. S’han convocat 
tres vegades els concursos d’associats de l’àrea de Llengua Espanyola i son 57 crèdits del segon 
semestre que en aquests moments han quedat sense assignar. Hi havia 5 places d’associat 
convocades, es van presentar 5 persones i només en van acceptar 3, però encara no se sap si 
aquestes persones podran acceptar l’horari de les classes que hauran de fer. Els resultats oficials 
es publicaran la primera setmana de febrer i l’inici del segon semestre és la segona setmana de 
febrer. Ja no es disposa d’investigadors pre o postdoctorals d’aquesta àrea per fer docència (la 
directora agraeix a aquestes persones per haver acceptat a fer docència). La Directora indica que 
si no hi ha personal permanent que desitgi impartir hores extres, es recorrerà a les llistes de 
professorat substitut de les diferents convocatòries que s’han celebrat.  

Pel que fa als concursos de professorat, la Directora informa que es convocaran diverses places 
de personal acadèmic durant el curs 2025:  

a) Professorat Titular d’Universitat (àrea de Teoria de la Literatura i Literatura 
Comparada) 

b) Professorat lector (1 de l’àrea de Literatura Espanyola i 2 de l’àrea de Llengua 
Espanyola)  

c) Professor Agregat o TU (1 de l’àrea de Llengua Espanyola).  
d) Professorat substitut  

 
La directora agraeix el treball que faran les comissions. 
 
b. Recerca  
 
La directora felicita la Dra. Diana Berruezo, que s’ha consolidat com a Icrea Sénior i passa a ser 
personal de recerca permanent del Departament. Al quedar vacant la plaça de Ramón y Cajal que 
ocupava la Dra. Berruezo a l’àrea de Teoria de la Literatura i Literatura Comparada, es va decidir 
cobrir aquesta plaça amb una altra persona que ja tingués concedida una RyC. Es va proposar a 
la Patricia Garcia, que ha començat el seu contracte RyC des de l’1 de gener del 2025 i que 
posteriorment es consolidarà com a TU. 
 
La directora felicita a la Dra. María José Vega per haver obtingut, per quarta vegada consecutiva, 
un reconeixement ICREA Acadèmia. 
 
La directora explica que s’ha creat la Cátedra Exilio Literario Republicano (CEXLIR), dirigida 
per Manuel Aznar Soler, professor honorari del Departament, i agraeix l’ajuda que li ha 
proporcionat el Deganat perquè es pugui atorgar la càtedra.  
 
Aquest curs acadèmic el departament disposa d’una becària de col·laboració, que és qui 
s’encarrega de gestionar les xarxes socials del Departament. També s’ha concedit una beca FI-
SDUR, però encara no se sap a quin candidat s’atorgarà (previsiblement hi haurà renúncies). 
 
El 2025 s’incorporen, 4 investigadors Juan de la Cierva al Departament (2 a l’àrea de Literatura i 
2 a l’àrea de Teoria) i s’han avalat 4 persones més de les tres àrees.  
 
c. Espais docents i de recerca 
 
La Secretària del Departament indica la nova distribució dels espais de la B11 i també de la B9. 
Hi ha una necessitat important d’espais pel personal docent per les noves incorporacions que hi 
ha hagut i que hi haurà. Així doncs, es va concedir al Departament de Filologia anglesa un despatx 
de recerca de la B9 i a canvi ens van cedir l’espai de la B11/298, que s’ha habilitat per què hi 
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puguin treballar i atendre els estudiants el professorat substitut i associat. La secretària mostra la 
nova distribució de tots els espais de recerca de la B9.  
 
d. Informació de la UISAD 
 
La Directora dona la paraula a la gestora de la UISAD, que explica els canvis de personal que hi 
ha hagut. Fa referència als problemes de baixes, malalties, poca estabilitat del personal, canvis 
constants, personal interí poc format i que tot això repercuteix en el bon funcionament de 
l’administració i secretaria del Departament.  
 
e. Informació sobre estudis (graus i postgraus)  
 
La Directora dona la paraula a la Coordinadora del grau en Llengua i Literatura espanyoles, que 
informa sobre el desenvolupament sense incidències del primer semestre del curs 24-25. Indica 
que es farà una sessió ordinària de la comissió de docència, quan s’acabi el període de recuperació.  
Explica que pel segon semestre es crearà un espai Moodle de coordinació del Grau de Llengua i 
Literatura Espanyoles al Campus Virtual. D’altra banda, per iniciativa d’un grup d’estudiants de 
tercer es posa en marxa un Club de Lectura. L’objectiu principal és compartir experiències de 
lectura i aconseguir o contribuir una millora de resultats a les assignatures de literatura.   
 
La Directora dona la paraula a la Coordinadora del Grau en Estudis Combinats, que indica que es 
farà una comissió de grau d’estudis coordinats.  
 
La Coordinadora de TFG indica que hi ha 68 TFG matriculats aquest curs i detalla la distribució 
de treballs per àrea. Indica que pròximament s’enviarà un correu amb indicacions sobre l’aplicatiu 
que s’ha de fer servir a partir d’aquest curs per tutoritzar els treballs i es posa a disposició dels 
professors per resoldre dubtes. Es pot accedir a l’eina a través de (tfe.uab.cat).  
 
Pel que fa a les relacions amb la Facultat de Lletres, la Coordinadora informa que s’està treballant 
amb la reverificació del grau d’Humanitats (Grau en Estudis d’Humanitats i Gestió de la Cultura). 
Es va demanar una proposta de professorat per fer docència al grau (31 crèdits d’Humanitats), 
perquè l’AQU ha demanat uns perfils molt concrets per saber quins professors poden fer les 
assignatures del grau.  
 
La Coordinadora de relacions amb la Facultat de Ciències de l’Educació explica que pràcticament 
tota la docència està assignada. Adverteix del pressentiment que hi ha de cara a la reverificació 
dels graus de Ciències de l’Educació. La Facultat d’Educació va encarregar un informe al Servei 
de Llengües sobre el nivell de competència lingüística de l’alumnat de la seva facultat i és 
equivalent a un B2.  
 
La Coordinadora de relacions amb la Facultat de Traducció i Interpretació indica que tot està en 
ordre, tot i que encara hi ha docència per cobrir. La docència supervisada que hi haurà pendent 
son: 15 TFG d’un grau, 12 TFG d’un altre grau i 12 alumnes de Pràctiques Externes.  
 
El Coordinador de relacions amb la Facultat de Ciències de la Comunicació, excusat de la reunió, 
transmet, a través d’un informe que llegeix la Directora, la docència que queda per assignar.  
 
El sotscoordinador del Grau en estudis socioculturals i de gènere també s’ha excusat. La Directora 
explica que, al haver-se convertit en un grau oficial de quatre anys (ha passat de tres a quatre), 
s’ha produït un augment la participació acadèmica de l’àrea de Teoria de la Literatura i Literatura 
Comparada: s’ha passat de cinc a vuit assignatures (36,2 crèdits).  
 
La Coordinadora del Màster en Llengua Espanyola, Literatura Hispànica i ELE informa del bon 
funcionament del màster. Hi ha 39 estudiants de nova matrícula, i 5 que s’han tornat a matricular. 
En el marc del conveni amb la Universitat de Macao, ara hi ha dues estudiants que estan cursant 
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el màster (de gener a maig). Els TFM ja estan distribuïts, la meitat son de temes de llengua (la 
meitat d’aquests son d’espanyol com a llengua estrangera) i l’altra meitat son de literatura (en 
gran part, de literatura hispanoamericana). A finals de gener s’obre la preinscripció del curs 
vinent.  
 
El Coordinador del Màster en Literatura Comparada: estudis literaris i culturals indica que la 
matrícula és bona (15 matriculats), i també destaca el bon estat de salut del màster. Mostra 
sorpresa davant la matrícula d’aquest any, ja que hi ha molt pocs alumnes estrangers. 13 dels 15 
matriculats, han estat alumnes de grau a la UAB. 
 
El coordinador del Màster en Elaboració de diccionaris i control de qualitat del lèxic espanyol 
explica que és un màster interuniversitari coordinat per la UNED i que el professorat del 
Departament s’encarrega de 7 assignatures. El màster ha de passar l’avaluació de l’ANECA.  
 
La Coordinadora del Programa de Doctorat en Filologia Espanyola explica que a partir de l’1 
d’octubre s’han posat en marxa els canvis que es van anunciar a anteriors Consells de 
Departament. A partir d’aquesta data és obligatori aportar dos informes de persones externes de 
la UAB abans del dipòsit. Això significa que la tesi s’ha de dipositar dos mesos abans que 
l’estudiant acabi el seu règim de permanència al programa de doctorat. Explica que el 4 de 
desembre del 2024 es va celebrar la Jornada doctoral, que va tenir èxit i que contribueix al clima 
de germanor entre els alumnes de doctorat. Agraeix a la Direcció del Departament per facilitar un 
espai pels doctorands sense grup. 
 
A continuació, fa un balanç del curs 2024: s’han llegit 5 tesis, s’han donat de baixa 4 quatre 
doctorands i n’hi ha 5 més que estan de baixa mèdica i voluntària. També explica que els 
seguiments del curs es van celebrar de manera presencial i sense incidències. Aprofita per agrair 
a tot el professorat que hi va participar. Hi va haver 40 seguiments favorables, 4 favorables amb 
condicions, cap de desfavorable i 3 que no es van presentar.    
 
Pel curs 2024-2025, la comissió de seguiment està prevista pel dia 9 de setembre del 2025. El 
curs 2024-2025 hi ha 12 noves admissions d’estudiants, però dos d’aquests no s’han matriculat. 
En realitat doncs, son 10 estudiants. El març del 2024 es va fer l’informe de Doctorat, que està 
penjat a la web i es pot consultar. A l’agost es va haver de revisar la memòria dels estudis de 
doctorat per adaptar-la a la LOSU. S’han convocat els premis extraordinaris de doctorat del curs 
2023-2024. 
 
El Coordinador del Programa de Doctorat en Teoria de la Literatura i Literatura Comparada es 
suma als agraïments per la cessió d’un espai als doctorats. Indica que hi ha 64 doctorands en curs. 
S’han registrat algunes baixes, però semblen poques, i aquest any hi ha hagut 12 matrícules noves. 
S’han llegit 12 tesis durant el curs 2023-2024 i encara no s’ha fet cap dipòsit nou. Les comissions 
de seguiment es duran a terme al juny, i també al juny es farà un workshop, on es promouen 
activitats formatives.  

 
e. Informació sobre Intercanvis i internacionalització 
 
La responsable d’intercanvis i internacionalització del Departament indica que hi ha pocs alumnes 
que surten però que és la tendència habitual. La facultat va convocar una reunió per valorar el 
nivell d’espanyol i de català que havien de tenir les persones Erasmus.  

f. Informació sobre Biblioteques 

La responsable de biblioteques del Departament explica que s’ha gastat tot el pressupost 
disponible amb la compra de llibres. Encara està pendent el cofinançament de la Bibliografia de 
la literatura espanyola.  
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h. Informació econòmica 
 
La secretària pren la paraula per informar de la situació econòmica i comenta algunes de les 
despeses. 
 
Pel que fa a les ajudes del Departament, s’indica que a l’última comissió executiva, del 16 de 
gener del 2025, es va a provar una modificació de la data de les Ajudes d’investigació del 
Departament, que fins ara s’havien de demanar abans del 31 de juliol de l’any en curs. Es va 
aprovar modificar aquesta data i poder-les demanar fins el 31 d’octubre de l’any en curs. 
D’aquesta manera les dues modalitats d’ajuda es podran demanar fins el 31 d’octubre de l’any en 
curs.   
 
La secretària indica que de juliol a desembre s’han concedit 17 ajudes del Departament, amb un 
import total finançat de 5.668,50 euros, i que s’han concedit totes les ajudes que s’han demanat. 
També detalla que de la convocatòria per la compra de mobiliari que es va fer a finals del 2024, 
s’han destinat 3.964 euros a la compra de mobles pels despatxos del departament.  
 
4. Aprovació, si s’escau, de la Memòria del 2024 

S’aprova per assentiment la memòria del Departament corresponent a l’any 2024.  

5. Torn obert de paraules 

El professor Cecili Garriga felicita l’equip de direcció del Departament per haver aconseguit la 
gestió d’espais i per la recuperació de l’espai de la B11/298. Destaca la bona salut de l’economia 
del departament i proposa fer una pla per gastar els diners de l’overhead (cofinançament de 
tècnics, contractes predoctorals, suport administratiu per convocatòries de recerca, etc.)  

Es pregunta també per l’aplicatiu dels TFG. La responsable contesta que el seu ús és obligatori a 
partir d’aquest any i que el 2 d’abril s’hauria de fer arribar la nota de la primera evidència a través 
de l’aplicatiu. S’indica que hi ha un manual d’ús que es facilitarà tant a professors com a 
estudiants.  

Pel que fa al club de lectura, es proposa que les lectures que es facin no coincideixin amb les 
lectures obligatòries de les assignatures dels graus. 

La investigadora Diana Berruezo vol valorar molt positivament la feina feta des de la UISAD, i 
proposa que els IP de projectes dirigeixin una carta firmada per donar suport a la feina que fan i 
a les necessitats que tenen.  

A les 12:45h la Directora aixeca la sessió, de la qual, com a secretària, estenc aquesta acta.  

 

 

 

 

La Secretària        Vist i plau  

La Presidenta 
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